
 

 

 

 

 

SVÁTEČNÍ SLOVO KE SLAVNOSTI NAROZENÍ PÁNĚ 

k přečtení 25. prosince 

 

Milé sestry a bratři, 

 prožíváme slavnost Narození Páně – Hod Boží vánoční. V našich rozhovorech často 

zaznívá: Už jste slyšeli, co se stalo? Taková otázka vede ke zvýšení zájmu o něco nového, 

o čem jsme zatím nevěděli. O narození Pána Ježíše, které dnes slavíme, jsme slyšeli 

a rozjímali je za svůj život už mnohokrát. Přesto chceme jednat jako pastýři, kteří si po 

odchodu andělů do nebe řekli: Pojďme tedy do Betléma podívat se na to, co se tam stalo, 

jak nám Pán oznámil. Narození Ježíše totiž byla a je neobvyklá a jedinečná událost, které 

se v celých dějinách nic nepodobá. Svatý Jan od Kříže napsal: Od té doby, co nám dal Bůh 

svého Syna, který je jeho Slovo, nemá už, co by nám řekl. Řekl všechno současně 

a najednou v tomto Slově, a už k nám nepotřebuje mluvit…. Upři svůj zrak na něho. Co 

nám tedy říkají Vánoce: 

 1. Náš Bůh o nás ví a ujímá se nás, pokusme se s ním více mluvit. Když procházíme 

vším, co tvoří naši dobu, máme, stejně jako naši předkové, občas pocit, že by nám k tomu, 

co prožíváme, co se děje, měl někdo něco říci, podat vysvětlení, zodpovědět naše otázky. 

Ježíšovo narození je velkou odpovědí pro člověka i celé lidstvo. Zvěst o Narození Páně je 

radostná zpráva, kterou přinášejí nohy posla z hor, který zvěstuje pokoj, hlásá blaho 

a oznamuje spásu, který praví Siónu: Bůh tvůj kraluje. Bůh prožíval se svým lidem 

všechno, co jej potkávalo, a prožívá to i s námi v přítomnosti, v době válek a nejistoty. Platí, 

co předpověděl prorok Izaiáš: Náš Bůh kraluje, vrací se na Sión. Nenechává nás na pospas 

smrti a neblahým okolnostem života, ujímá se nás, spěchá nám vstříc. Kéž bychom se 

naučili více a lépe s Bohem rozmlouvat o tom, co nás tíží. Můžeme k tomu použít třeba 

slov žalmů: Bože, pospěš mi na pomoc! Nebo Bože, ujmi se mě! Takový rozhovor s Bohem 

nám přináší povzbuzení; působí, abychom neochabovali v konání dobra a nemalomyslněli. 

Svatá Terezie z Avily říká: Ne mnoho myšlení, ale mnoho lásky nás přivádí blíže k Bohu. 

 2. Tak jako Ježíš patří mezi postavy, které umísťujeme do betlémů, náleží i do našeho 

života. Když přijdete k betlému s malými dětmi, vždycky chtějí vidět Ježíška. Bez něj by 

prostě betlém nebyl kompletní. Ani náš život, náš svět, pokud v něm nefiguruje Ježíš, není 

úplný. Chybí tam ten, o němž sv. Jan v dnešním evangeliu říká: V něm byl život a ten život 

byl světlem lidí. To světlo svítí v temnotě a temnota ho nepohltila. Ježíš vnáší do našeho 



života světlo, které dává všemu smysl. Ne náhodou doprovázelo Ježíšovo narození světlo: 

Sláva Páně se rozzářila. Často jsme svědky toho, že lidské způsoby jednání způsobují 

napětí, nejistotu a zmatek. Ježíš je zcela jiný. Svým vstupem vnáší do našich problémů 

světlo a řešení. Ježíš osvěcuje, řekl švýcarský teolog Hans Urs von Balthasar. Prosvětleme 

jím i náš život! 

 3. Pastýři odešli z Betléma s Ježíšem v srdci. Stejně jako se pastýři vrátili ke svým 

stádům, tak i my se vracíme z vánočních bohoslužeb a od betléma do svých domovů 

a vztahů, ke své práci a službě. Pastýři si odnášeli nebývalé zážitky z toho, co viděli a slyšeli; 

do jejich života a srdce vstoupil narozený Spasitel. Zamysleme se, s jakým poselstvím se 

můžeme vracet do života my. Při bohoslužbě v noci jsme slyšeli z úst svatého apoštola 

Pavla: Projevila se dobrota našeho Boha, která přináší spásu všem lidem. Vede nás 

k tomu, abychom se odřekli bezbožného života i světských žádostí a žili v tomto nynějším 

věku rozvážně, spravedlivě a zbožně, a přitom očekávali v blažené naději našeho 

velikého Boha a Spasitele Ježíše Krista. Nejde o další úkol a povinnost, kterých máme 

mnohdy nad hlavu, a také nejde jen o naši aktivitu a námahu. Pokusme se pracovat na 

růstu svého vztahu s Bohem jako spolehlivým a věrným společníkem na cestě životem. 

Svatý Jan od Kříže říká: Nemysli, že tě nechá Ježíš na holičkách, to bys mu křivdil. 

 Kéž vykročíme z letošních svátků do dalších dní nového a pro nás také Svatého roku více 

a nově s Ježíšem. K tomu Vám, bratři a sestry, i Vašim rodinám vyprošuji Boží pomoc 

a žehnám. 

+ Josef Nuzík 


